
Hamvay Péter (Magyar Narancs) írásbeli interjúja Paládi-Kovács Attilával, az MTA Nyelv- 
és Irodalomtudományi Osztályának elnökével 
(Az interjú teljes szövege, amelynek csak egy rövid részlete jelent meg a lapban, és amelyet 
Paládi-Kovács Attila hozzájárulásával közlünk. Ideje: 2014. márc. 08.) 
 
Hamvay Péter kérdései: 
 
- Ön szerint milyen hiátust pótol az intézet? Mi az, amit eddig az MTA, az egyetemi 
tanszékek nem tudtak elvégezni az intézet felsorolt feladatai közül? 
-  Milyen nyelvstratégiára van szükség? 
-  Jó hatással lesz-e, ha az intézet közigazgatás és a közmédia részére ha szakértıi 
állásfoglalásokat tesz, és kidolgozza  az új magyar nyelvi tankönyvprogram nyelvészeti 
szakmai alapjait? 
- Ön szerint az intézet hogyan tudja "ırizni a nyelvi gazdagságot" vagy mit tud tenni a "nyelvi 
kisebbségvédelemért"? 
- Szükség van-e az infotechnológia területén a magyar nyelvő adatbázisok támogatási 
elveinek kidolgozására és koordinálásra? 
-  Mit gondol, a  "magyar nyelvi értékvesztés ellen ható" feladatokról? 
 
Paládi-Kovács Attila válaszai: 
 
Kérdései közül néhányra röviden válaszolhatok:  
 
a/ Az MTA Nyelv- és Irodalomtudományok Osztálya március 6-ig nem kapott tájékoztatást, 
megkeresést a tervezett intézetrıl. Ez nem jelenti azt, hogy a Magyar Tudományos Akadémia 
elnöki titkársága sem kapott.  
 
b/ Az MTA Nyelvtudományi Intézete kitőnıen látja el feladatait, a nyelvstratégiai-, 
nyelvpolitikai-témakörökben is rendelkezik felkészült, nemzetközi ismertségnek örvendı 
kutatókkal (pl. Bartha Csilla és társai). Ez megmutatkozott a szlovák nyelvtörvény kapcsán 
2010-11-ben tartott akadémiai konferenciákon is. Azokon több egyetemünk szakértıi is 
elıadást tartottak. İk a megmondhatói, milyen természető személyi, dologi fejlesztésekre 
lenne náluk szükség.  
 
c/ Arra a kérdésre nincs rövid válasz, hogy milyen nyelvstratégiára van szükség. Ennek 
kutatói bázisa azonban megtalálható az Akadémián. A testületek (osztályok, bizottságok) 
folyamatosan foglalkoznak a tudományágak magyar nyelvezetének ápolása, a magyar 
szakterminológia gyarapítása feladataival. A tudományos folyóiratok szerkesztıségei, a 
szakkönyvkiadás szintén az MTA keretei között végzik ezeket a munkálatokat.  
 
d/ A tankönyvprogram magyar  nyelvészeti felügyeletét a létezı akadémiai intézetek, 
egyetemi intézetek és kutatócsoportok a középiskolai, általános iskolai szaktanárok és a 
Magyar Nyelvtudományi Társaság bevonásával magas szinten meg tudnák oldani.  
 



e/ A nyelvi kisebbségvédelem jelenleg is folyik az MTA Nyelvtudományi Intézetében, a hazai 
és a külföldi egyetemek magyar nyelvi intézeteiben, a könyvkiadásban, sajtóban, elektronikus 
médiában, sıt az interneten is.  
 
f/ Az infotechnológia terén az MTA Nyelvtudományi Intézetnek jelentıs eredményei vannak, 
szakértıik együttmőködnek a Matematikai és az Mőszaki Osztály kereteibe tartozó 
informatikusokkal, akusztikai stb. egyetemi szakemberekkel (Prószéky Gábor, Váradi 
Tamás). A magyar nyelv pozíciói jelenleg az interneten is megfelelıek, a 24-25 helyen állnak 
a világ nyelvei között. Kornai András azonban joggal hívja fel a figyelmet arra, hogy a 
pozíció megırzése, a digitális tartalmak gyors gyarapítása fokozott figyelmet és jelentıs 
befektetést kíván az országtól.  
 
g/ A "nyelvi értékvesztés" kifejezés meglehetısen homályos. A Tudományos Akadémia 
alapítása óta feladatának tekinti, hogy anyanyelvünket alkalmassá tegye a tudomány 
mővelésére, a tudományos ismeretek átadására az elemi iskolától az egyetemig, a 
tudósképzésig. Azt gondolom, hogy az írók, költık, a színházak, a tágan vett média is 
feladatuknak tekintik az irodalmi nyelv és a mővelt magyar köznyelv, a szép magyar beszéd 
ápolását, gyarapítását, a "szépirodalom" mővelését és terjesztését. Ezeken a területeken az 
állami mecenatúra fokozott szerepvállalását tartom kívánatosnak, tekintettel arra, hogy 
nyelvünk csupán egyetlen ország hivatalos nyelve és ennek az országnak vannak olyan 
társadalmi rétegei, amelyek anyagi források hiányában nem tudnak bekapcsolódni a "magas 
kultúra" fogyasztásába. 
 


